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Na Po³udnie, i na Wschód
– Wed³ug Bia³ej Ksiêgi UE do 2030 r.
35 proc. drogowego transportu towarów

Logistyczny rynek pracy na Pomorzu
Gdañsk i Gdynia na fali zatrudnienia

cd. na str. 3

Gdañsk i Gdynia od lat s¹ kolebk¹ roz-
woju logistyki w obszarze transpor-

tu i spedycji morskiej. Jednak¿e region ten
w porównaniu do innych w naszym kra-
ju, przez wiele lat nie inwestowa³ w cen-
tra magazynowe i ma wiele do nadrobie-
nia. W ci¹gu najbli¿szych lat nast¹pi
kumulacja inwestycji – zarówno tych
zwi¹zanych z rozwojem portów, jak i ma-
gazynów, co prze³o¿y siê równie¿ na roz-
wój rynku pracy. Jakie kompetencje bêd¹
zatem najbardziej cenione i na kogo bêd¹
czekaæ nowe miejsca pracy na Pomorzu?
Jakie potrzeby pracodawców wywo³a
rozwój us³ug i centrów logistycznych?
O tym dyskutowaliœmy podczas VIII de-
baty Pracujwlogistyce.pl, która odby³a
siê 11 paŸdziernika 2012 r. w auli Aka-
demii Morskiej w Gdyni z udzia³em
przedsiêbiorców reprezentuj¹cych bran-
¿ê logistyczn¹.

G³ówn¹ si³¹ rozwoju województwa po-
morskiego stanowi¹ terminale kontene-
rowe. To w³aœnie Baltic Container Ter-

minal w Gdyni i Deep Water Container
Terminal w Gdañsku obs³uguj¹ naj-
wiêkszy ruch kontenerowy w Polsce.
Ka¿dy z nich obra³ te¿ inny kierunek
rozwoju.

WYWIADY s. 10TRZY PYTANIA DO... s. 5

Co z transportem morskim?
– Bran¿a transportu morskiego od pewne-
go czasu boryka siê z trudnoœciami, co
wynika przede wszystkim z faktu, ¿e stawki
za fracht nie by³y na poziomie pozwalaj¹-
cym zrekompensowaæ faktyczne koszty
ponoszone przez armatorów. Jedynym spo-
sobem na przywrócenie rentownoœci jest
wzrost stawek – mówi Ágnes Hernád z Ma-
ersk Line.

Czy Pomorze dogoni innych?
– Logistyka nie by³a w poprzednich latach
traktowana na Pomorzu jako sektor priory-
tetowy. Nie powsta³o tutaj wystarczaj¹co
du¿o powierzchni sk³adowych i magazyno-
wych. Wyprzedzi³y nas inne regiony kraju.
Teraz sytuacja zaczyna siê zmieniaæ. Budo-
wana jest autostrada A-1... – mówi W³odzi-
mierz Szordykowski z Urzêdu Marsza³kow-
skiego Województwa Pomorskiego.

WISTA ju¿ w Polsce!
– Coraz wiêcej kobiet pracuje w gospodar-
ce morskiej i s¹ coraz bardziej widoczne,
zak³adaj¹ chêtniej w³asne biznesy, awan-
suj¹, co umacnia ich pozycjê w tym wyda-
wa³oby siê twardym, mêskim œwiecie trans-
portu morskiego, kojarzonego g³ównie
z zawodem marynarza. Ich aktywnoœæ biz-
nesow¹ wspiera WISTA – mówi Wanda
Dobrowolska-Parfieñczyk.

Aut. fot. Żaneta Jabłońska(na zdj. uczestnicy VIII debaty Pracujwlogistyce.pl)
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Nigdy nie jest za póŸno
na podniesienie kompetencji w bran¿y TSL

Ci¹g³y wzrost zapotrzebowania na
us³ugi spedycyjne i logistyczne do-

prowadzi³ do silnego rozwoju tej bran¿y
a co za tym idzie do zwiêkszonego za-
potrzebowania na wykwalifikowanych
pracowników. Obecnie pog³êbianie swo-
jej wiedzy w bran¿y TSL mo¿na rozpo-
cz¹æ ju¿ na poziomie szko³y œredniej,
poprzez studia I i II stopnia, a¿ na stu-
diach podyplomowych koñcz¹c.

Wychodz¹c w³aœnie naprzeciw potrze-
bom rynku Wy¿sza Szko³a C³a i Logisty-
ki przygotowa³a ofertê studiów podyplo-
mowych, które w pe³ni odpowiadaj¹ na
problemy bran¿y TSL. Na szczególne
polecenie zas³uguje kierunek: Transport
drogowy i spedycja – nowoczesne me-
tody zarz¹dzania, który przygotowuje
uczestników do nowoczesnego zarz¹dza-
nia transportem drogowym krajowym
i miêdzynarodowym oraz spedycj¹ a tak-
¿e zapewnia mo¿liwoœci dostêpu do za-
wodu przewoŸnika drogowego rzeczy lub
osób.

Kolejny kierunek godny polecenia to:
Polityka i prawo celne UE dla przed-
siêbiorstw.
Celem kszta³cenia jest podniesienie kwa-
lifikacji zawodowych s³uchaczy poprzez
poszerzenie i aktualizacjê wiedzy nie-
zbêdnej w codziennej pracy zwi¹zanej
tematyk¹ celn¹. Studia ucz¹ jak w³aœci-
wie interpretowaæ europejskie ustawo-
dawstwo celne na rynku polskim ukazu-
j¹c znaczenie i rolê polityki celnej UE
przy tworzeniu warunków rozwoju
i ochronie uczciwej konkurencyjnoœci
wewnêtrznej i zewnêtrznej konkurencyj-
noœci w miêdzynarodowych obrotach to-
warowych. Rozwijaj¹ praktyczne umie-
jêtnoœci przydatne do radzenia sobie
w tym trudnym temacie oraz efektywne-
go funkcjonowania w zakresie transpor-
tu spedycji i logistyki miêdzynarodowej.
Studia skierowane s¹ do:
l osób zajmuj¹cych stanowiska mened¿er-

skie w strukturach organizacyjnych
przedsiêbiorstw transportowych, handlo-
wych specjalizuj¹cych siê w wymianie

miêdzynarodowej, do-
konuj¹cych transakcji
w ramach wspólnego
rynku Unii Europej-
skiej i z krajami trzeci-
mi, prowadz¹cych ob-
s³ugê transportow¹

i spedycyjn¹ miêdzynarodowego obro-
tu towarowego,

l  kadry zarz¹dzaj¹cej i kierowniczej
firm handlowych, logistycznych prze-
wozowych i spedycyjnych,

l osób chc¹cych podj¹æ pracê na stano-
wisku zwi¹zanym z miêdzynarodowa
wymiana handlow¹, a w szczególnoœci
œwiadcz¹cych us³ugi przedstawiciel-
stwa w zakresie obs³ugi celnej i podat-
ków poœrednich przed organami podat-
kowymi (firmy spedycyjne, agencje
celne, doradcy handlowi),

l pracowników administracji: celnej, in-
nych s³u¿b pañstwowych (skarbowych,
Stra¿y Granicznej, Centralnego Biura
Antykorupcyjnego, Agencja Bezpie-
czeñstwa Wewnêtrznego, Policji, In-
spekcja Handlowej),

l pracowników pañstwowych s³u¿b sani-
tarnych (weterynarii, fitosanitarnej,
sanitarno-epidemiologicznej, kontroli
jakoœci handlowej produktów rolno-
spo¿ywczych

Je¿eli chc¹ Pañstwo podnieœæ swoje kwa-
lifikacje i zrobiæ karierê w bran¿y TSL
to studia podyplomowe s¹ do tego naj-
lepszym rozwi¹zaniem.

Wiêcej szczegó³ów znajd¹ Pañstwo tutaj:
www.studiapodyplomowe.waw.pl
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nale¿y przenieœæ na inne œrodki transpor-
tu ni¿ ciê¿arówki – czyli statek i kolej. BCT
Gdynia realizuje wiêc projekty rozwoju,
które umo¿liwi¹ realizacjê tych za³o¿eñ
– mówi³ Micha³ Ku¿ajczyk marketing
manager BCT Gdynia SA. – Dziêki po-
g³êbieniu nabrze¿a portu Gdynia bêdzie-
my w stanie obs³ugiwaæ megastatki
o ³adownoœci powy¿ej 15 tys. TEU. Aktyw-

nie uczestniczymy w projekcie wykorzysta-
nia Autostrady Morskiej Gdynia-Karlskro-
na. Chcemy aby Gdynia sta³a siê g³ównym
centrum obs³ugi potoków ³adunkowych na
szlaku Pó³noc-Po³udnie Europy. Stawiamy
na wspó³pracê ze skandynawskimi porta-
mi ba³tyckimi, liniami ¿eglugi bliskiego
zasiêgu oraz kolejowymi operatorami l¹-
dowymi. Te wszystkie dzia³ania bêd¹ mia-
³y te¿ wp³yw na rozwój us³ug transporto-
wych, spedycyjnych oraz na atrakcyjnoœæ
logistyczn¹ ca³ego regionu.
– Dobrym przyk³adem potrzeby dyna-
micznego rozwoju tego regionu jest 5-let-
nia dzia³alnoœæ DCT Gdañsk, który jest
obecnie najwiêkszym terminalem konte-
nerowym w Polsce, i tak jak pozosta³e
polskie terminale kontenerowe, stale po-
wiêksza swój potencja³. Naszym kierun-
kiem i celem jest dalsze rozwijanie DCT
Gdañsk jako hub-u prze³adunku kontene-
rów na Ba³tyku, zarówno od strony mo-
rza jak i poprzez promowanie rozwi¹zañ
intermodalnych – uzupe³ni³ Dominik
Landa, dyrektor ds. rozwoju w DCT
Gdañsk SA. – Zaanga¿owaliœmy siê we
wspó³pracê z developerem Pomorskiego
Centrum Logistycznego, firm¹ Goodman,
celem rozwijania koncepcji Port Centric
Logistics. Ju¿ dzisiaj osi¹gamy bardzo
dobre wyniki produktywnoœci w obs³udze
kontenerów w porównaniu do innych ter-

minali kontenerowych w Europie. Dziêki
wszystkim tym dzia³aniom generujemy
setki miejsc pracy zarówno bezpoœrednio
na terminalu jak i w dzia³alnoœci oko³o-
portowej – doda³ Dominik Landa.
– Dalszy rozwój polskiego zaplecza kon-
tenerowego jest niemo¿liwy bez inwesty-
cji w modernizacjê zaniedbanej w po-
przednich dekadach infrastruktury. Fakt,
¿e strategie i kierunki dzia³añ s¹ w obu
przypadkach zupe³nie inne, cieszy nas

jeszcze bardziej, poniewa¿ efektem doda-
nym dla rynku TSL bêdzie równomierny
rozwój dwóch kluczowych korytarzy
transportowych: Pó³noc-Po³udnie oraz
Wschód-Zachód – uzupe³ni³ w wypowie-
dzi telefonicznej Tomasz Szmid, prezes
zarz¹du Balticon SA, który nie móg³
wzi¹æ osobiœcie udzia³u w debacie.
– Trójmiejskie porty i terminale preten-
duj¹ do najwiêkszych hub-ów na Ba³ty-
ku, ale nie przesadza³bym z prezentowa-
niem ich si³y w skali globalnej. Bardziej
nale¿a³oby siê skupiæ na tym, co dzieje
siê w kraju i jakie potrzeby i bariery ge-
neruje rodzimy rynek – ripostowa³ Ma-
rek Tarczyñski przewodnicz¹cy Rady
Polskiej Izby Spedycji i Logistyki.
– Mo¿emy mówiæ o wielkich projektach
inwestycyjnych, ale bez dobrej infrastruk-
tury drogowej i kolejowej, generowanie
wiêkszego potoku ³adunków nie bêdzie
mo¿liwe. Konkurencja w regionie morza
ba³tyckiego jest ogromna i trzeba sporo
wysi³ku w³o¿yæ w to, aby wejœæ w rolê
najwiêkszych terminali do obs³ugi tran-
zytu ³adunków z Pó³nocy na Po³udnie
Europy, czy te¿ ³adunków z portów
wschodnich na Ba³tyku.
– Proces rozwoju potrwa jeszcze co naj-
mniej kilka lat, a na efekty skali bêdzie-
my musieli poczekaæ. Bierzemy czynny
udzia³ w tym rozwoju. PCC Intermodal

DEBATY/WYWIADY

Logistyczny rynek pracy na Pomorzu
jest inwestorem terminali intermodalnych
wewn¹trz kraju (obecnie operujemy
w Kutnie, Frankfurcie nad Odr¹, Brzegu
Dolnym, Gliwicach; w planach s¹ jeszcze
2 inwestycje na œcianie wschodniej oraz
w Zaj¹czkowie Tczewskim). Jeœli mówi-
my o skutecznym budowaniu konkuren-
cyjnoœci portów Gdañska i Gdyni to mu-
simy zdaæ sobie sprawê z tego, ¿e trzeba
zadbaæ o sprawn¹ obs³ugê ³adunków od
strony l¹du. Zwieñczeniem procesu inwe-
stycyjnego PCC Intermodal bêdzie budo-
wa Intermodal Container Yard w Zaj¹cz-
kowie Tczewskim, który stanie siê
centrum logistyczno-dystrybucyjnym na
zapleczu trójmiejskich portów, umo¿li-
wiaj¹cym efektywn¹ konkurencjê na ska-
lê miêdzynarodow¹. Do wspó³tworzenia
koncepcji i projektowania ICY zaprosili-
œmy zarówno instytucje jak i spo³eczeñ-
stwo, w tym równie¿ m³odych ludzi, dla
których powstan¹ tam miejsca pracy –
mówi³ Dariusz Stefañski prezes zarz¹-
du PCC Intermodal.
– Mówimy tutaj o rozwoju Pomorza, a ja
bym to nazwa³ raczej nadrabianiem opóŸ-
nieñ, które wymusza rozwój logistyczny
pozosta³ych regionów Polski. Patrz¹c na
iloœæ powierzchni magazynowych cho-
cia¿by na Mazowszu, Wielkopolsce czy
Œl¹sku, Pomorze sprawia wra¿enie jakby
siê nic w tej materii nie dzia³o przez wie-
le lat. Rozwój centrów logistycznych na
Pomorzu jest determinowany g³ównie
potrzebami krajowej logistyki – sko-
mentowa³ Leszek Andrzejewski ekspert
z Instytutu Logistyki i Magazynowania
w Poznaniu. – Natomiast pewne jest, ¿e
kumulacja tych inwestycji wp³ynie pozy-
tywnie na rozwój rynku pracy oraz innych
us³ug jak spedycja i transport.

Dla kogo nowe miejsca pracy?
Postawienie na obs³ugê kontenerów i po-
³¹czeñ intermodalnych bêdzie sprzyjaæ
specjalizacji rynku pracy w tych w³aœnie
kierunkach, ale ...
– Nie zapominajmy o transporcie drogo-
wym, którego rola w zwi¹zku z rozwojem
logistyki na Pomorzu bêdzie wzrastaæ
w obs³udze dowozowej ³adunków z/do
terminali prze³adunkowych. Rynek trans-
portowy potrzebuje dzisiaj zawodowych

cd. na str. 4

(od lewej: M.Tarczyński, D.Stefański, T.Rejek, M.Kużajczyk, D.Landa, O.Mazur-Gołyszny, L.Andrzejewski) Aut. fot. Żaneta Jabłońska
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kierowców i spedytorów, a wiêc wykwa-
lifikowanych pracowników, niekoniecznie
z dyplomem wy¿szej uczelni i trzeba siê
zastanowiæ, co nale¿y zrobiæ aby wy-
kszta³ciæ tê kadrê – mówi³ Tomasz Re-
jek prezes Pomorskiego Stowarzysze-
nia PrzewoŸników Drogowych.
– Potwierdzaj¹ to statystyki obrazuj¹ce
rynek pracy na Pomorzu. Wœród najbar-
dziej poszukiwanych pracowników znaj-
duj¹ siê takie zawody jak: magazynier/
operator wózka wid³owego, a tak¿e zawo-
dowy kierowca. Na trzecim miejscu jest
spedytor, a tak¿e handlowcy i pracownicy
obs³ugi klienta. Z pewnoœci¹ wsparcie
w pozyskaniu kadry bêd¹ stanowiæ agen-
cje zatrudnienia – mówi³a Joanna Brzy-
ska manager Regionu Pó³nocno-Zachod-
niego Randstad. – Nale¿y jednak pamiêtaæ,
¿e o wyborze miejsca pracy decyduje kil-
ka czynników, g³ównie wynagrodzenie
i rozpoznawalnoœæ pracodawcy.
– Trzeba powiedzieæ wprost – dzisiaj
bran¿a us³ug TSL oprócz tak wa¿nych
w naszym fachu planistów, logistyków,
analityków potrzebuje równie¿ rzemieœl-
ników, czyli pracowników do obs³ugi
prze³adunków w terminalach – magazy-
nierów, za³adowców, dŸwigowych, etc.
Miejsca pracy bêd¹ wynikaæ ze specyfiki
dzia³alnoœci operacyjnej w danym regio-
nie. Ta wymusi okreœlone specjalizacje
w zawodach potrzebnych do obs³ugi ³añ-
cuchów logistycznych. Z programów
praktyk i sta¿y realizowanych w ostatnich
dwóch latach zatrudniliœmy kilkadziesi¹t
osób. Obecnie firma uruchomi³a 4-letni
program wspó³pracy œrodowisk akademic-
kich z biznesem pod nazw¹: Studenci bu-
duj¹ suchy port na Pomorzu – wymienia³
Dariusz Stefañski z PCC Intermodal.
– Gwarantuj¹c sta¿e oraz szkolenia, mo¿e-
my aktywizowaæ ludzi zawodowo, czyni¹c
z by³ych spawaczy i œlusarzy profesjonal-
nych serwisantów kontenerów, b¹dŸ osoby
pracuj¹ce przy modyfikacjach platform
transportowych na potrzeby komercyjne
– uzupe³ni³ Tomasz Szmid z Balticon SA.

Rzemieœlnik czy przedsiêbiorca?
Jak podkreœlili Paneliœci, powstaj¹ce miej-
sca pracy w wiêkszoœci bêd¹ dedykowa-
ne m³odym ludziom z wykszta³ceniem
zawodowym i œrednim. Na terenie Trój-
miasta co najmniej szeœæ uczelni kszta³ci

na kierunku i specjalnoœciach zwi¹zanych
z logistyk¹. W roku 2011, liczba absol-
wentów tych kierunków, którzy trafili na
rynek pracy wynios³a 3900. Czy firmy
z Pomorza s¹ w stanie co roku zagospo-
darowaæ tak du¿y potencja³ m³odej kadry?
– Z danych, którymi dysponujemy wyni-
ka, ¿e w 2011 r. w powiatowych urzêdach
pracy naszego województwa zarejestro-
wano ponad 30 bezrobotnych absolwen-
tów: in¿ynierów zaopatrzenia transportu
i magazynowania, logistyków i specjali-
stów ds. logistyki, którzy zarejestrowali
siê w ci¹gu 12 miesiêcy od ukoñczenia
szko³y wy¿szej. Nale¿y zwróciæ uwagê,

¿e wskaŸniki zarówno zatrudnienia jak
i bezrobocia pokazuj¹, ¿e absolwenci z wy-
¿szym wykszta³ceniem lepiej radz¹ sobie
na rynku pracy. W województwie pomor-
skim w koñcu czerwca br. wœród osób bez-
robotnych do 30 roku ¿ycia, niespe³na
12 proc. posiada³o wykszta³cenie wy¿sze.
Nie oznacza to, ¿e absolwenci podejmuj¹
pracê w wyuczonym zawodzie. Natomiast
maj¹c wiêksz¹ œwiadomoœæ, czego ocze-
kuj¹ pracodawcy, na pewno ³atwiej jest im
przygotowaæ siê do wyzwañ rynku pracy
– wyjaœnia³a Odeta Mazur-Go³yszny
kierownik Centrum Informacji i Plano-
wania Kariery Zawodowej Wojewódz-
kiego Urzêdu Pracy w Gdañsku.
– Mo¿na byæ optymist¹, ale trzeba byæ te¿
realist¹. Na pewno czêœæ absolwentów nie
ma szans na pracê w wyuczonym zawodzie.
Niestety problemem jest to, ¿e wiêkszoœæ
z nich zaczyna szukaæ pracy dopiero po
zakoñczeniu edukacji. Im wczeœniej zaczn¹
wchodziæ w ¿ycie zawodowe, pozycja ich
bêdzie lepsza. Wa¿ne jest odbywanie prak-
tyk ju¿ w czasie studiów. PSPD zrzesza
ponad tysi¹c firm, co stanowi dosyæ spory
rynek pracy i zapraszamy m³odych ludzi do
wspó³pracy. Obecnie realizujemy projekt

tworzenia klastra transportowego i wspól-
nie z uczelniami oraz szko³ami œrednimi
chcemy wypracowaæ w ramach projektu
p³aszczyznê wspó³pracy do szkoleñ spedy-
torów i pracowników do transportu drogo-
wego – zachêca³ obecnych na auli studen-
tów Tomasz Rejek prezes PSPD.

Sta¿ najlepsz¹ inwestycj¹
dla m³odych ludzi
Jak du¿¹ wartoœæ ma podejmowanie prak-
tyk i sta¿ów w trakcie nauki, potwierdzi-
³a Dorota Michalec dyrektor HR w pol-
skim oddziale DB Schenker Logistics
– Organizujemy obecnie drugi ju¿ projekt

sta¿owy dla studentów, dedykowany sta-
nowiskom handlowym. Po zakoñczeniu
pierwszego projektu, 100 proc. jego
uczestników otrzyma³o oferty pracy w na-
szej firmie – mówi³a Dorota Michalec.
– Zgadzam siê z tym, ¿e logistyka potrze-
buje rzemieœlników, ale nale¿y to rozu-
mieæ jako pewne cechy osobowoœciowe.
My nazywamy je przedsiêbiorczoœci¹ albo
myœleniem biznesowym. M³odych sta¿y-
stów uczymy postawy ukierunkowanej na
klienta oraz zaanga¿owania w jakoœæ pra-
cy. Cechami, które równie wysoko ceni-
my s¹ elastycznoœæ i gotowoœæ do ci¹g³e-
go podnoszenie wiedzy i kompetencji oraz
umiejêtnoœci komunikacyjne. Zapraszamy
m³odych ludzi w ka¿dym regionie do
udzia³u w naszych projektach sta¿owych
– prezentowa³a Dorota Michalec z DB
Schenker Logistics Polska.
– Im wczeœniej studenci zaczn¹ praktyki
tym ³atwiej bêdzie siê im odnaleŸæ na ryku
pracy. DCT Gdañsk daje wyj¹tkowe szan-
se dla wyj¹tkowych ludzi. Wœród m³odych
poszukujemy osobowoœci, a rzemios³a
logistycznego uczymy we w³asnym zakre-
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(od lewej: A.Galewska, D.Stefański, T.Rejek, B.Szałaj, D.Michalec, O.Mazur-Gołyszny, dr R.Marek) Aut. fot. Żaneta Jabłońska
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sie. Oferujemy jasn¹ œcie¿kê kariery.
W ubieg³ym roku awansowaliœmy pra-
cowników 120 razy, co potwierdza, ¿e
jako pracodawca jesteœmy w stanie za-
pewniæ rozwój. Dzia³amy na rynku 5 lat,
a zatrudniamy ju¿ 500 pracowników, czyli
œrednio co roku zwiêkszamy zatrudnienie
o 100 osób. Przeliczaj¹c to na obrót kon-
tenerowy – 1,5 tys. TUE tworzy jedno

miejsce pracy na terminalu i 1,5 miejsca
pracy w jednostkach oko³o portowych.
W tym roku zamierzamy prze³adowaæ 900
tys. TUE, a w przysz³oœci bêdzie to 4 mln
TUE, ³atwo mo¿na policzyæ ile stworzy-
my miejsc pracy – wymienia³a Bo¿ena
Sza³aj dyrektor ds. zasobów ludzkich
i komunikacji DCT Gdañsk SA.
– W logistyce i spedycji z pewnoœci¹ bêdzie
potrzeba nowych kadr. Wielu pracodawców

szukaj¹c pracowników, coraz chêtniej siê-
ga po osoby ze œrednim wykszta³ceniem,
a wiêc absolwentom uczelni wy¿szych po-
jawia siê konkurencja. Dlatego zachêcam
studentów do wiêkszej aktywnoœci na ryn-
ku pracy i ci¹g³ego poszerzania wiedzy –
doda³ Marek Tarczyñski z PISiL.
W podsumowaniu dyskusji dr Robert
Marek przedstawiciel Akademii Mor-
skiej zwróci³ te¿ uwagê, ¿e nie nale¿y lo-
gistyki zawê¿aæ tylko do bran¿y TSL.

– Dzisiaj prawie ka¿de przedsiêbiorstwo
produkcyjne ma dzia³ logistyki, co stwa-
rza du¿o wiêksze mo¿liwoœci dla absol-
wentów z wy¿szym wykszta³ceniem
i kszta³cenie na kierunkach zwi¹zanych
z logistyk¹ jest potrzebne i zasadne. Wa¿-
ne jest, ¿e logistyka to ci¹g³y proces roz-
woju, bo taka jej specyfika. Za tym rynek
pracy w logistyce równie¿ bêdzie ulega³
fluktuacjom. Obecnie jego potrzeby zmie-

rzaj¹ w kierunku zatrudniania osób z wy-
kszta³ceniem œrednim, co nie oznacza, ¿e
dla absolwentów uczelni wy¿szych nie ma
na nim miejsca.

Wszystkim Panelistom oraz uczestnikom
debaty dziêkujemy za udzia³ i dyskusjê,
Akademii Morskiej za Patronat i udostêp-
nienie auli, Polskiej Izbie Spedycji i Lo-
gistyki oraz Instytutowi Logistyki i Ma-
gazynowania za Patronat, a studentom

z Akademii Morskiej za pomoc w obs³u-
dze konferencji. Partnerami VIII debaty
Pracujwlogistyce.pl zostali:
PCC Intermodal S.A., DCT Gdañsk SA,
BCT Gdynia SA, DB Schenker Logistics,
Randstad i Balticon SA.

Debatę prowadziły:

Beata Trochymiak

Anna Galewska

Podczas VIII debaty Pracujwlogistyce.pl
padło stwierdzenie, że Pomorze nie roz-
wijało potencjału logistycznego w ostat-
nich latach i wiele na tym straciło, czy lo-
gistyka stanie się priorytetem w tym
regionie?
– Do pewnego stopnia jestem w stanie się
zgodzić z tym twierdzeniem, że logistyka nie
była w poprzednich latach traktowana na Po-
morzu jako sektor priorytetowy. Nie powsta-
ło tutaj wystarczająco dużo powierzchni skła-
dowych i magazynowych. Wyprzedziły nas
inne regiony kraju. Trzeba jednak pamiętać,
że w sytuacji braku połączeń komunikacyj-
nych z zapleczem lądowym nie było zapo-
trzebowania rynkowego na wyspecjalizowa-
ne usługi logistyczne na Pomorzu. Teraz
jednak sytuacja zaczyna się zmieniać. Bu-

dowana jest autostrada A-1 i modernizowa-
ne są szlaki drogowe i kolejowe. Dynamicz-
ny wzrost przeładunków odnotowują trójmiej-
skie terminale kontenerowe. Głębokowodny
Terminal Kontenerowy w Gdańsku (DCT)
połączony został bezpośrednią linią oce-
aniczną z Szanghajem. To na zapleczu DCT
budowane jest duże centrum logistyczne, któ-
re dysponować będzie 186 ha powierzchni
magazynowej. Pierwsze obiekty będą odda-
ne do użytku w przyszłym roku. Magazyny
wysokiego składowania budowane są także
w Gdyni. Ofertę pomorskich centrów logi-
stycznych uzupełniają także prywatne cen-
tra magazynowe. Odpowiadając na Pani py-
tanie mogę potwierdzić, że rozwój logistyki
stał się priorytetem dla naszego wojewódz-
twa, a zwłaszcza aglomeracji trójmiejskiej.

Co jest największą barierą rozwoju logi-
stycznego Pomorza, a za tym rozwoju lo-
gistycznego rynku pracy?
– Decydującym czynnikiem wpływającym na
powstawanie nowych centrów magazynowa-
nia czy dystrybucji jest przede wszystkim do-
stępność transportowa. W województwie po-
morskim pomimo niedawno ukończonego
odcinka autostrady A-1, nadal borykamy się
z problemem dostępności do zachodniej czę-
ści województwa. Choć droga krajowa nr 6 nie
ma jeszcze tak wielkiego znaczenia transpor-
towego dla głównych ośrodków gospodar-
czych, jakimi są porty, to odpowiednia jakość
i bezpieczeństwo dróg łączących pojezierze
kaszubskie z trójmiastem z pewnością będzie
szansą na większą aktywizację zawodową
ludności szukającej pracy.

Miejsce rozwoju logistyki w województwie pomorskim
Trzy pytania do Włodzimierza Szordykowskiego dyrektora Departamentu Rozwoju
Gospodarczego Urzędu Marszałkowskiego Województwa Pomorskiego

Aut. fot. Żaneta Jabłońska(na zdj. uczestnicy VIII debaty Pracujwlogistyce.pl)
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Na VIII debacie Pracujwlogistyce.pl
w Gdyni, przedstawiciele Urzędu Miasta

Gdynia zaprezentowali nowy projekt rozwoju
logistycznego Pomorza – Bothnian Green Lo-
gistic Corridor (BGLC) tzw. „zielony korytarz lo-
gistyczny”, który jest pomysłem na samowystar-
czalność surowcową Europy, ma przyczynić się
do silniejszych więzi kooperacyjnych w Euro-
pejskim Obszarze Gospodarczym, a także
obniży koszty transportu – ponoszone przez
eksporterów, środowisko naturalne i miesz-

kańców miast – w efekcie czego doprowadzi
do niższych kosztów handlu.

Już 5 lat temu Komisja Europejska zapowie-
działa szczegółowe zdefiniowanie zielonych
korytarzy, a także opracowanie wskaźników słu-
żących ich identyfikacji czy mierzeniu ich efek-
tywności. Projekt ten (VII Program Ramowy)
nazwano SuperGreen. Jest on realizowany od

roku 2010 – i wyznaczył 9 korytarzy. Jeden pro-
wadzi przez Polskę z Hamburga przez Berlin
i Warszawę – do Moskwy. Polskie porty mor-
skie otacza więc rondo komunikacyjne. Celem
BGLC jest wpisanie 10-ego korytarza na tra-
sie: Bałtyk – Adriatyk.

Koncepcja zielonych korytarzy stała się flago-
wym produktem szwedzkiej prezydencji w UE.
Minister Transportu Szwecji jest jednym z part-
nerów projektu BGLC – podobnie jak polski.

Silne poparcie polityczne
oznacza wykonalność. Nie
chodzi tylko o popularne ha-
sła: „tiry na tory” czy „kolej na
kolej”. Zielone korytarze
będą odzwierciedlały kon-
cepcję transportu zintegro-
wanego, zakładającą wza-
jemne uzupełnianie się
żeglugi morskiej bliskiego za-
sięgu, transportu kolejowego,
żeglugi śródlądowej i trans-
portu samochodowego, aby
umożliwić wybór transportu
przyjaznego środowisku na-

turalnemu. To są cele Polityki Transportowej
Polski na lata 2010–2030.

Pomysłodawcami projektu są Skandynawo-
wie. To światowi liderzy w innowacyjności.
Współpraca z nimi to szansa dla całego sek-
tora TSL w Polsce – ale także dla ośrodków
akademickich i sektora r&d – wciąż rozmija-
jących się z praktyką. Dramatycznie brakuje

kadr w sektorze TSL i pragmatycznych struk-
tur współpracy nauki z biznesem. Przybywa
za to politologów czy teoretyków transportu.
Zielone korytarze mogą służyć do testowania
innowacyjnych, przyjaznych środowisku jed-
nostek transportowych oraz zaawansowanych
rozwiązań ITS. Mogą więc stanowić swego
rodzaju platformę dla rozwoju i demonstracji
nowych rozwiązań logistycznych. Ten aspekt
jest ważną, jeśli nie najważniejszą cechą kon-
cepcji zielonych korytarzy.

Kryzys światowy – jak choroba – uczy pokory.
Czy Europa musi sprowadzać „wszystko” z Azji,
płacąc za intensywną eksploatację środowiska?
Bogata w surowce naturalne Skandynawia staje
się „spiżarnią Europy”. Podaż surowców musi
być równoważona popytem na towary z Euro-
py Środkowej. Warunkiem sukcesu projektu jest
brak „pustych powrotów”.

To oznacza wspólnotę interesów przemysłu
i handlu w obszarze Unii – w istocie gospo-
darczą integrację europejską. Czy dla obsługi
transportowej tej koncepcji wystarczą trzy
korytarze „Supergreen” – przez Hamburg,
Sassnitz i Rostock? Nie, bo dominacja portów
niemieckich jest zaprzeczeniem zrównoważo-
nego rozwoju i integracji europejskiej. Dlate-
go projekt BGLC z udziałem Gdyni – jest wy-
jątkowy!

Ryszard Toczek, manager projektu,

Urząd Miasta Gdyni – Biuro Rozwoju Miasta

kontakt: tel. 58 668 2111, r.toczek@gdynia.pl

Bothnian Green Logistic Corridor – „zielonyBothnian Green Logistic Corridor – „zielonyBothnian Green Logistic Corridor – „zielonyBothnian Green Logistic Corridor – „zielonyBothnian Green Logistic Corridor – „zielony
korkorkorkorkorytarz logistyczny” z Gdyni do Adriatykuytarz logistyczny” z Gdyni do Adriatykuytarz logistyczny” z Gdyni do Adriatykuytarz logistyczny” z Gdyni do Adriatykuytarz logistyczny” z Gdyni do Adriatyku

W jaki sposób władze samorządowe za-
mierzają wspierać ten rozwój, na jakie
wsparcie mogą liczyć przedsiębiorcy,
zwłaszcza mniejsze firmy, które dominują
w pomorskiem?
– Władze lokalne mogą kreować warunki
sprzyjające prowadzeniu działalności gospo-
darczej. Poprzez odpowiednie plany zagospo-
darowania przestrzennego, jak i strategie roz-
wojowe determinują decyzje biznesowe.
Ponadto mogą budować sieci partnerstwa z fir-
mami branży logistycznej i transportowej, po-

woływać klastry itd. Warto pamiętać, że obsza-
rem takiej współpracy w przypadku logistyki jest
strefa rozwojowa korytarza transportowego
Północ-Południe. Na przykładzie Województwa
Pomorskiego mogę przytoczyć inicjatywę, któ-
ra spełnia rolę platformy współpracy. Powoła-
ne przez nas niedawno Stowarzyszenie Pol-
skich Regionów Korytarza Transportowego
Bałtyk Adriatyk, któremu przewodniczy Samo-
rząd Województwa Pomorskiego stawia sobie
za jeden z celów inicjowanie przedsięwzięć
służących rozwojowi gospodarczemu strefy

korytarza, zwłaszcza w jego punktach węzło-
wych. Stąd stowarzyszenie otwiera się na
współpracę z operatorami centrów logistycz-
nych i terminali intermodalnych. Zależy nam
na tym, aby dotrzeć do jak największej ilości
firm, które mogłyby przystąpić do naszego sto-
warzyszenia. Pragniemy uczynić ich usługi
bardziej konkurencyjnymi, abyśmy nie prze-
grywali w konkurencji z operatorami logistycz-
nymi skupionymi wokół portów Europy Za-
chodniej.

Opr. Anna Galewska

Na zdjęciu Ryszard Toczek Aut. fot. Żaneta Jabłońska
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Obecnie BCT zatrudnia 282 osoby, głów-
nie na stanowiskach związanych z przeła-

dunkiem i obsługą statków kontenerowych. Jako,
że w firmie fluktuacja kadr jest na bardzo niskim
poziomie, dotyczy głównie odejść na emerytury,
tak więc do tej pory nie doświadczyliśmy proble-
mów związanych z rekrutacją nowych pracow-
ników. Na niską fluktuację ma wpływ kilka czyn-
ników, z których najważniejsze to pozytywny
wizerunek pracodawcy, bezpieczeństwo i stabi-
lizacja zatrudnienia, wszyscy nasi pracownicy są
zatrudnieni w oparciu o umowy na czas nieokre-
ślony, a także bardzo dobre warunki pracy i pa-
nująca w firmie atmosfera.

Podczas przeprowadzanych przez nas  rekru-
tacji te właśnie aspekty wskazują kandydaci
jako istotne przy wyborze przyszłego praco-
dawcy. Naszym pracownikom oferujemy też
możliwości szeroko pojętego rozwoju i szko-
lenia, m.in. poprzez udział w różnych projek-
tach toczących się w firmie, podczas których
można sprawdzić wiele swoich umiejętności
i kompetencji, jak np. współpraca w zespole,
komunikowanie się czy wreszcie kierowanie
projektem. Pracownicy zatrudnieni na stano-
wiskach operatorów zdobywają zaś uprawnie-
nia do obsługi różnego typu urządzeń do prze-
ładunku kontenerów, co zapewnia firmie dużą
elastyczność.

Przede wszystkim
zaanga¿owanie w pracê
Możliwość rozwoju i awansu oraz zdobywa-
nie doświadczenia to również często wymie-

niane oczekiwania naszych kandydatów do
pracy. Możliwości rozwoju oferowane przez
firmę są oczywiście bardzo istotne, ale waż-
ne są także chęci i zaangażowanie samych
pracowników w swój rozwój i doskonalenie.
Istotne kompetencje pracowników, które sta-
le doskonalimy to nastawienie na klienta, go-
towość do podejmowania się nowych zadań
i wyzwań, elastyczność i otwartość, a także
współpraca w zespole i sprawne komunikowa-
nie się. Takich też kompetencji oczekujemy
i poszukujemy w kandydatach podczas rekru-
tacji, dodatkowo ważne są dla nas także za-
angażowanie, entuzjazm i pasja w wykonywa-
nej pracy, a także umiejętność organizacji
własnej pracy oraz zarządzania czasem.

M³odzi mile widziani
Pomimo niewielu projektów rekrutacyjnych
przeprowadzanych w naszej firmie, staramy
się na bieżąco śledzić rynek pracy i dostęp-
nych potencjalnych pracowników. W tym celu
co roku przyjmujemy na wakacyjne praktyki
wielu studentów, głównie z Akademii Morskiej,
ale również z Uniwersytetu Gdańskiego i Po-
litechniki Gdańskiej. W tym roku mieliśmy tak-
że studenta z Litwy i studentkę z Tunezji. Ofe-
rujemy również staże absolwenckie.
We wrześniu tego roku nawiązaliśmy współ-
pracę z Zespołem Szkół Technicznych w Gdy-
ni i przyjęliśmy na roczne praktyki dwoje
uczniów z klasy o specjalności technik eksplo-
atacji portów i terminali. Jesteśmy przekona-
ni, że połączenie wiedzy teoretycznej z prak-
tyką zawodową przyniesie wymierne efekty
i pomoże absolwentom w zdobyciu pierwszej
pracy.
Chcąc zapewnić naszym praktykantom i sta-
żystom jak najefektywniejsze wykorzystanie
czasu w naszej firmie i zdobycie doświadczeń,
jeden z naszych doświadczonych pracowni-
ków z działu operacyjnego został koordyna-
torem praktyk i otrzymuje za tę funkcję doda-
tek finansowy. Jego rolą jest ustalenie

programu i harmonogramu praktyk, a także
monitorowanie ich przebiegu. Koordynator
zbiera także opinie i oceny dotyczące zaan-
gażowania i kompetencji praktykantów i sta-
żystów, co może zostać wykorzystane przy
okazji rekrutacji. Planujemy także nawiązać
bliższą współpracę z uczelniami wyższymi
kształcącymi na kierunkach związanych z go-
spodarką morską i funkcjonowaniem terminali.
Chcemy zaproponować włączenie do progra-
mu studiów zajęć prowadzonych przez prak-
tyków, a także ufundować stypendium studen-
towi, który będzie w naszej firmie zdobywał
doświadczenie, m.in. poprzez udział w projek-
tach.

Obserwujemy trudności z kandydatami na sta-
nowiska techniczne, takie jak elektryk, mecha-
nik, co jest pewnie skutkiem niewielkiej liczby
szkół kształcących w tego typu zawodach. Roz-
wiązaniem dla nas jest rekrutacja osób z nie-
wielkim doświadczeniem i kształcenie ich pod
okiem doświadczonego pracownika z firmy.

Apel do uczelni
Podsumowując nasz głos w dyskusji dotyczą-
cej rynku pracy w logistyce na Pomorzu, chce-
my raz jeszcze zwrócić uwagę na większe
dopasowanie programów nauczania do po-
trzeb pracodawców. W tym celu uczelnie po-
winny nawiązać ściślejszą współpracę z pra-
codawcami, aby na bieżąco poznawać ich
oczekiwania i wymagania wobec kandydatów
na pracowników. Oczywiście nie do przece-
nienia są właściwie przeprowadzane praktyki
i staże u pracodawców, ponieważ tam poten-
cjalni pracownicy uczą się właściwych zacho-
wań i zdobywają pierwsze doświadczenia za-
wodowe. Zaś sami studenci powinni oprócz
zdobywania wiedzy merytorycznej, wziąć tak-
że pod uwagę kształcenie i rozwój kompeten-
cji interpersonalnych, takich jak współpraca
w zespole, sprawne komunikowanie się,
otwartość.

Jakich kompetencji
potrzebuje dzisiaj
logistyka morska?
– wyjaœnia Jadwiga Danowska
HR Manager BCT – Bałtycki Terminal Kontenerowy w Gdyni
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Sposobem na przywrócenie rentowności
w transporcie morskim jest wzrost stawek

Rozmowa z Ágnes Hernád
customer service manager
East Central Europe Maersk Line

Jak obecnie wygl¹da sytuacja w trans-
porcie morskim?
– Bran¿a transportu morskiego od pewne-
go czasu boryka siê z trudnoœciami, co
wynika przede wszystkim z faktu, ¿e stawki
za fracht nie by³y na poziomie pozwalaj¹-
cym zrekompensowaæ faktyczne koszty
ponoszone przez armatorów. Najbardziej
oczywistym przyk³adem s¹ ceny paliwa,
które ros³y od 2005 roku (trzykrotny
wzrost cen w omawianym okresie), pod-
czas gdy stawki sz³y w dó³ nawet poni¿ej
poziomów z 2005 roku. W rzeczywisto-
œci w ci¹gu ostatnich 6–7 lat stawki (wli-
czaj¹c dodatek paliwowy) nie by³y w sta-
nie nad¹¿yæ za wzrostem cen samego
paliwa oraz inflacj¹. Innym negatywnym
czynnikiem jest nadpoda¿ powierzchni
³adunkowej, wynikaj¹ca z malej¹cego
popytu (na wskutek spowolnienia gospo-
darczego w wielu czêœciach œwiata).
W przypadku armatorów, przewidywanie
popytu w krótkim okresie czasu staje siê
bardzo trudne. W przeciwieñstwie do in-
nych bran¿, nie jesteœmy w stanie zmniej-
szyæ produkcji statków z dnia na dzieñ,
gdy¿ jesteœmy segmentem silnie uzale¿-
nionym od wysoko kosztowych inwesty-
cji, planowanych wiele lat do przodu.
Maj¹c na uwadze to wszystko, jedynym
sposobem na przywrócenie rentownoœci
w transporcie morskim jest wzrost stawek.
Nasze starania o przywrócenie rentowno-
œci zaczê³y przynosiæ pozytywne rezulta-
ty, ale przed nami jeszcze daleka droga.

Pomimo tego nadal inwestujecie w bu-
dowê najwiêkszych statków typu Tri-
ple E...
– Decyzja o zamówieniu statków Triple E
(18 tys. TEU) zosta³a podjêta kilka lat
temu. Bêd¹ to najbardziej nowoczesne
i najwiêksze kontenerowce na œwiecie,

których g³ówn¹ zalet¹
s¹ parametry technicz-
ne, powoduj¹ce, ¿e
transport kontenerów
na ich pok³adzie bê-
dzie du¿o bardziej wy-
dajny. Przy okazji s¹ to
jednostki bardziej
ekologiczne ni¿ które-
kolwiek z obecnie p³ywaj¹cych, a zastoso-
wane przy ich produkcji rozwi¹zania ogra-
nicz¹ ich negatywny wp³yw na œrodowisko.
W Maersk Line mamy jednak œwiadomoœæ
k³opotów ca³ej bran¿y wynikaj¹cych z nad-
poda¿y, dlatego nie przewidujemy w naj-
bli¿szym czasie wprowadzania na rynek
innych jednostek, poza wspomnianymi stat-
kami Triple E, z których pierwsze pojawi¹
siê w 2013 roku. Z chwil¹ w³¹czenia ich
do floty nie zwiêkszy siê jednak poda¿,
dziêki wprowadzonej optymalizacji ca³ej
sieci oraz odpowiedniemu zarz¹dzaniu
nasz¹ flot¹. Jesteœmy zdania, ¿e wzrost
poda¿y powinien byæ uzale¿niony od wzro-
stu ca³ego rynku.

Zmor¹ transportu dalekomorskiego s¹
nie tylko wzrastaj¹ce koszty, ale te¿ pi-
ractwo morskie, jak sobie radzicie
z tym problemem?
– Piractwo jest bardzo aktualnym proble-
mem w globalnym transporcie morskim, do
którego Maersk Line podchodzi niezwy-
kle powa¿nie. Jego negatywny wp³yw na
bran¿ê jest du¿y. Zagro¿enie atakami ze
strony piratów mo¿e spowodowaæ wyd³u-
¿enie czasu tranzytu poprzez koniecznoœæ
wybrania dalszej trasy lub brak mo¿liwo-
œci przewo¿enia niektórych towarów ze
wzglêdu w³aœnie na wyd³u¿enie trasy. Mo¿e
te¿ pojawiæ siê koniecznoœæ przep³yniêcia
przez niebezpieczne rejony z wiêksz¹ prêd-
koœci¹, co jednak znacz¹co zwiêksza zu-

¿ycie paliwa. Maersk Line na niebezpiecz-
nych trasach stosuje te¿ wiêksze, trudniej-
sze do zaatakowania statki, wyposa¿one
w dodatkowe œrodki bezpieczeñstwa
i sprzêt techniczny. Za³ogi naszych statków
przechodz¹ równie¿ obowi¹zkowe specja-
listyczne szkolenia w tym zakresie. Wszyst-
kie œrodki przeciwdzia³ania piractwu wy-
generowa³y dla Maersk Line w 2011 roku
dodatkowe koszty w wysokoœci 200 milio-
nów USD, co stanowi³o wzrost o 100 proc.
w porównaniu z 2010 rokiem i jest wyni-
kiem wzmo¿onej dzia³alnoœci przeciwko
dzia³alnoœci pirackiej.

Wiêksze statki na morzu, to równie¿
wiêksza zagro¿enie dla œrodowiska na-
turalnego, jak po³¹czyæ ten problem
z twardymi regu³ami biznesu?
– Mamy œwiadomoœæ, w jakim stopniu
transport morski przyczynia siê do zanie-
czyszczenia œrodowiska, dlatego aktyw-
nie d¹¿ymy do tego, aby temu przeciw-
dzia³aæ. Maersk Line wierzy w ideê
odpowiedzialnego podejœcia do transpor-
tu morskiego i koncepcji „Sustainable
Shipping” Prowadzimy liczne inicjatywy
z zakresu ekologii w ró¿nych czêœciach
œwiata. Warto wspomnieæ o inicjatywach
dobrowolnego przechodzenia na paliwo
o mniejszej zawartoœci siarki w okolicach
portów, w celu ograniczenia zanieczysz-

cd. na str. 11
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czenia powietrza, kontroli pozbywania siê
odpadów ze statków, stosowania coraz
mniej szkodliwych farb do malowania ka-
d³ubów statków, czy wreszcie o tzw. „slow
steamingu”, czyli wolniejszym p³yniêciu
statków na okreœlonych trasach w celu
ograniczenia zu¿ycia paliwa i emisji CO

2
.

W tym aspekcie Maersk Line by³ prekur-
sorem, a inni armatorzy poszli za naszym
przyk³adem. Osobnym tematem s¹ wspo-
mniane ju¿ statki Triple E, na których za-
stosowano niespotykane dot¹d rozwi¹za-
nia technologiczne w s³u¿bie ekologii. Jeœli
chodzi o inicjatywy CSR, mo¿emy po-
chwaliæ siê dzia³aniami na rzecz ogranicze-
nia przemytu, zwalczania korupcji i wspie-
rania handlu w krajach rozwijaj¹cych siê.

Ponadto aktywnie pomagamy ofiarom
klêsk ¿ywio³owych w ró¿nych czêœciach
œwiata poprzez zapewnianie ci¹g³oœci do-
staw pomocy humanitarnej i ¿ywnoœci, nie-
odp³atny transport towarów do poszkodo-
wanych regionów oraz same darowizny.
Jesteœmy aktywni tak¿e na szczeblu pra-
cowniczym. Równie¿ w Polsce rozwijamy
wolontariat pracowniczy, którego idea spo-
tka³a siê wœród naszych pracowników z en-
tuzjastycznym przyjêciem.

Czy transport morski jest dzisiaj do-
brym miejscem pracy i rozwoju karie-
ry dla kobiet?
– W naszej firmie musimy byæ nie tyle
menad¿erami, co liderami. W przesz³oœci
od menad¿erów oczekiwano bezpoœred-
niego zarz¹dzania w ramach ich dziedzin.

Musieli oni byæ rzeczywistymi eksperta-
mi w zakresie ró¿nych procesów. Obec-
nie musz¹ raczej kierowaæ ludŸmi, pro-
wadziæ ich i pomagaæ im odkryæ w³asny
potencja³ potrzebny do osi¹gniêcia do-
brych wyników. Bycie kobiet¹ nie robi
w tym zakresie wiêkszej ró¿nicy – ocze-
kujemy tego samego od mê¿czyzn i ko-
biet liderów. Trudnoœæ sprawia raczej
utrzymanie równowagi pomiêdzy ¿yciem
rodzinnym i zawodowym, g³ównie ze
wzglêdu na czêste podró¿e – ale, prawdê
mówi¹c, jest to tak samo trudne dla mê¿-
czyzn maj¹cych rodziny.

Dziêkuje za rozmowê,

Anna Galewska

Pracujwlogistyce.pl

cd. ze str. 10

KOBIETY 
W LOGISTYCE

Jaka jest obecnie pozycja kobiet w go-
spodarce morskiej?
– Coraz wiêcej kobiet pracuje w gospo-
darce morskiej i s¹ coraz bardziej widocz-
ne, zak³adaj¹ chêtniej w³asne biznesy,

awansuj¹, co umacnia ich pozy-
cjê w tym wydawa³oby siê twar-
dym, mêskim œwiecie transpor-
tu morskiego, kojarzonego
g³ównie z zawodem marynarza.
Osobiœcie bardzo mnie to cieszy.
Mam te¿ wra¿enie, ¿e przedsiê-
biorstwa prowadzone przez ko-
biety lepiej funkcjonuj¹ i s¹ bar-
dziej widoczne na rynku. Byæ

mo¿e, to bardzo subiektywna opinia, bo
jestem kobiet¹, ale mo¿na to zaobserwo-
waæ nie tylko w Polsce, równie¿ w innych
krajach na œwiecie. Udzia³ kobiet w dzia-
³alnoœci zwi¹zanej z transportem morskim

ca³y czas wzrasta, a ich aktywnoœæ bizne-
sow¹ wspieraj¹ organizacje, do których
nale¿y m.in. Women’s International Ship-
ping & Trading Association (WISTA).

Co to jest WISTA i jak dzia³a?
– WISTA powsta³a 37 lat temu, z inicja-
tywy brokerek okrêtowych z Anglii i Nie-
miec, które w pewnym momencie posta-
nowi³y siê spotkaæ, aby wymieniæ
doœwiadczenia. Tu¿ przed Bo¿ym Naro-
dzeniem w 1974 r. zorganizowa³y pierw-
sze spotkanie w formie lunchu. Nie mia³o

KOBIETY W LOGISTYCE

WISTA będzie wspierać
kobiety także w Polsce!

Rozmowa z Wandą Dobrowolską-Parfieńczyk
prezes Women’s International Shipping & Trading
Association Poland, dyrektor Dowa Schipping

cd. na str. 12
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to jeszcze wówczas znamion organizacji,
tylko kilka kobiet wykonuj¹cych ten sam
zawód postanowi³o siê spotkaæ aby lepiej
siê poznaæ, nawi¹zaæ wspó³pracê, wymie-
niæ doœwiadczenia i pogl¹dy. Ta forma
sprawdzi³a siê, wiêc zaczê³y regularnie
spotykaæ siê i do swojego grona zaprasza-
³y coraz wiêcej Pañ z ca³ej Europy, a po-
tem œwiata, a¿ w pewnym momencie
stwierdzi³y, ¿e najwy¿szy czas aby zorga-
nizowaæ jak¹œ strukturê i tak powsta³a
WISTA, oficjalnie zarejestrowana
w 2004 r. Organizacja zosta³a zarejestro-
wana w s¹dzie na prawie angielskim z 350
cz³onkiniami z ca³ego œwiata i do dzisiaj
rozwija siê z roku na rok, gromadz¹c co-
raz wiêcej kobiet. Do organizacji nale¿¹
g³ównie managerki, ale nie tylko, zapra-
szane s¹ wszystkie Panie, które pracuj¹
bezpoœrednio albo poœrednio w transpor-
cie morskim. Obecnie WISTA liczy 1500
cz³onkiñ z ca³ego œwiata.

Wiele organizacji kobiecych jest po-
strzegana poprzez pryzmat idei femi-
nistycznych i z tego wzglêdu, kobiety
nie chc¹ skupiaæ siê w tego typu sto-
warzyszeniach – jak¹ rolê pe³ni WI-
STA?
– To jest organizacja, która ma wspieraæ
rozwój biznesu zwi¹zanego z gospodark¹

morsk¹ i skupia nie tylko Panie, wiêc jej
rol¹ nie jest budowanie ideologii femini-
stycznej. Do grona organizacji zaprasza-
ne s¹ kobiety, ale te¿ i mê¿czyŸni. Obec-
nie kilku Panów zaanga¿owa³o siê
w dzia³alnoœæ WISTA, która jest otwarta
na aktywnoœæ mê¿czyzn. Rol¹ organiza-
cji jest wsparcie kobiet w d¹¿eniu do roz-
woju dzia³alnoœci, umo¿liwienie zdobycia
wiedzy, a przede wszystkim networking,
dziêki któremu pozyskuje siê kontakty
i zwiêksza aktywnoœæ biznesow¹. To jest
g³ówny cel tej organizacji, wsparcie roz-

woju biznesu, w który zaanga¿owane s¹
kobiety. Wœród cz³onkiñ s¹ Panie, które
reprezentuj¹ ró¿ne zawody, np. brokerki
okrêtowe, brokerki ubezpieczeniowe, pra-
cuj¹ce w zawodzie marynarza, spedytor-
ki, managerki logistyki, trenerki, etc.
– ca³y wachlarz kompetencji i dziedzin
zwi¹zanych z gospodark¹ morsk¹. Takie
grono stwarza du¿e mo¿liwoœci wzajem-
nej wspó³pracy i rozwoju.

Wkrótce WISTA Polska zacznie ju¿ ak-
tywnie dzia³aæ, kto mo¿e przy³¹czyæ siê
do jej grona?
– Statut polskiego oddzia³u WISTA jest
odzwierciedleniem statutu organizacji,
wiêc do stowarzyszenia zapraszamy ko-
biety i mê¿czyzn, którzy w jakimkolwiek
stopniu prowadz¹ dzia³alnoœæ zwi¹zan¹
z transportem morskim. Zaznaczê te¿, ¿e
nie ograniczamy siê tylko do ludzi z Wy-
brze¿a. Wiadomo, ¿e w ca³ej Polsce s¹
firmy, które prowadz¹ dzia³alnoœæ morsk¹
jak i logistyczn¹, tak¿e jesteœmy otwarci
na wszystkich, którym tematy morskie nie
s¹ obce.

Czy w ramach WISTA Polska planowa-
ne s¹ jakieœ spotkania?
– Tak, na pewno pierwsze spotkanie zor-
ganizujemy jeszcze w tym roku, które
bêdzie nawi¹zywa³o do tradycji pierw-
szych spotkañ organizacji, czyli po³¹czy-

my je z lunchem œwi¹tecznym przed Bo-
¿ym Narodzeniem. W przysz³ym roku
zamierzamy równie¿ zorganizowaæ kon-
ferencjê dla kobiet z oddzia³ów WISTA
krajów nadba³tyckich. Dodam, ¿e co roku
odbywa siê jedna du¿a konferencja dla
wszystkich cz³onków organizacji, zawsze
w innym kraju. Ka¿dy kraj mo¿e apliko-
waæ do tego aby zostaæ gospodarzem ta-
kiej konferencji, ale musi przedstawiæ cie-
kawy program, co jest okazj¹ do promocji
danego pañstwa. Mam nadziejê, ¿e w gro-
nie gospodarzy znajdzie siê kiedyœ Pol-

ska. Konferencje tworz¹ doskona³¹ p³asz-
czyznê do networkingu, do pokazania
najnowszych trendów w gospodarce mor-
skiej, do wymiany pogl¹dów i przedsta-
wienia swoich problemów. W Polsce
zamierzamy regularnie organizowaæ spo-
tkania, co bêdzie s³u¿y³o wymianie do-
œwiadczeñ i rozwi¹zywaniu problemów
lokalnych.

Jak d³ugo jest Pani zwi¹zana z gospo-
dark¹ morsk¹ i jakie by³y Pani pocz¹t-
ki w tej bran¿y?
– Moja kariera w shippingu jest dosyæ d³u-
ga, bo rozpoczê³a siê ju¿ na studiach, na
Uniwersytecie Gdañskim na kierunku
Ekonomika Transportu o specjalnoœci
handel miêdzynarodowy. Tu¿ po studiach
trafi³am na sta¿ do zarz¹du portu w Go-
eteborgu i tam pozna³am oraz z³apa³am
bakcyla do tematów morskich i porto-
wych. Po powrocie do kraju otrzyma³am
kilka propozycji pracy. Wybra³am Polsk¹
¯eglugê Morsk¹, jako serce ¿eglugi,
w której przepracowa³am 24 lata zajmu-
j¹c ró¿ne stanowiska od operatora a¿ po
managera eksploatacji zbiornikowców, po
czym otworzy³am swoj¹ firmê Dowa Ship-
ping.

Czym zajmuje siê Dowa Shipping?
– Zajmujemy siê produkcj¹ modeli stat-
ków ró¿nego rodzaju i ich dystrybucj¹ na
ca³y œwiat. To bardzo niszowa dzia³alnoœæ
i bardzo interesuj¹ca. Odtwarzamy bardzo
dok³adnie konstrukcje statków morskich
w postaci miniatury od modeli najbardziej
wspó³czesnych a¿ po modele prehisto-
ryczne. Przygotowuj¹c model danego stat-
ku musimy przeanalizowaæ dok³adnie jego
konstrukcjê, historiê, w³aœcicieli, dziêki
czemu poznajemy historiê œwiata i Eu-
ropy.

A czy Pani hobby równie¿ jest zwi¹za-
ne z morzem?
– Praca jest moj¹ pasj¹, ale dla odpoczyn-
ku morze zostawiam dla caravaningu. Co
roku wraz z mê¿em uprawiamy carava-
ning je¿d¿¹c na po³udnie Europy. Od
28 lat jeden miesi¹c w roku spêdzamy
w przyczepie campingowej poznaj¹c fan-
tastyczne zak¹tki naszego kontynentu
i wspania³ych ludzi.

Dziêkujê za rozmowê,

Beata Trochymiak

KOBIETY W LOGISTYCE

WISTA Polska zaprasza do cz³onkostwa w organizacji. Szczegó³owe
informacje o dzia³alnoœci stowarzyszenia, warunkach cz³onkostwa,
mo¿liwoœci udzia³u w spotkaniach i zaanga¿owania siê w aktywnoœæ
organizacji, mo¿na uzyskaæ pisz¹c do p. Wandy Dobrowolskiej-Par-
fieñczyk na adres: dowa@hoga.pl, dzwoni¹c pod numer: 602 474 113,
lub kontaktuj¹c siê z p. Dominik¹ Cabaj – tel. 661 607 261, e-mail:
d.cabaj@mag.pl.
Informacje o WISTA mo¿na znaleŸæ na stronie: www.wista.net
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Wyjazd zagraniczny dla kontrahentów
– uprawnienia i obowi¹zki organizatora

Oferowanie kontrahentom wyjazdów
zagranicznych to obecnie powszech-

na praktyka w wielu firmach. i w celu
zwiêkszenia swoich przychodów organi-
zuj¹ i finansuj¹ atrakcyjne wycieczki.
Dobrze jest wiedzieæ w jakich sytuacjach
wydatki te mo¿na uj¹æ w kosztach uzyska-
nia przychodów, ponadto jakie obowi¹z-
ki ci¹¿¹ na wyp³acaj¹cym takie œwiadcze-
nie oraz jaka jest dla i ró¿nica miêdzy
przekazaniem œwiadczenia kontrahentowi,
a jaka przy przekazaniu bezpoœrednio jego
pracownikom.

Koszty uzyskania przychodów
Zgodnie z art. 15 ust. 1 ustawy o podatku
dochodowym od osób prawnych (dalej:
ustawa o PDOP), podatnik ma mo¿liwoœæ
ujêcia wydatków w kosztach uzyskania
przychodu pod warunkiem, ¿e koszty te
spe³niaj¹ dwie przes³anki:
l maj¹ bezpoœredni zwi¹zek z prowa-

dzon¹ dzia³alnoœci¹ gospodarcz¹, a ich
poniesienie ma b¹dŸ mo¿e mieæ wp³yw
na wielkoœæ osi¹gniêtego przychodu
(przes³anka pozytywna);

l nie s¹ zawarte w katalogu wydatków
wymienionych w art. 16 ust. 1 ustawy

o PDOP, których nie uwa¿a siê za kosz-
ty uzyskania przychodów (przes³anka
negatywna).

Mo¿liwoœæ ujêcia w kosztach wydatków
na wyjazd zagraniczny dla kontrahentów
bêdzie zale¿a³a od charakteru przyznane-
go œwiadczenia. Od tego zale¿y, czy wy-
datki spe³niaj¹ wspomnian¹ pozytywn¹
przes³ankê. Warto na wstêpie zaznaczyæ,
¿e z punktu widzenia ustawy o PDOP nie
ma znaczenia, czy œwiadczenie zostanie
przekazane kontrahentowi, czy te¿ jego
pracownikom. Niemniej jednak dojœæ
mo¿e do ró¿nych sposobów przekazywa-
nia omawianego œwiadczenia.

Wyjazd jako nagroda
Mo¿liwoœæ ujêcia w kosztach uzyskania
przychodów wydatków na zagraniczny
wyjazd dla kontrahentów pojawia siê
w momencie przyznania wyjazdu jako
nagrody. Jak czytamy w piœmie Dyrekto-
ra Izby Skarbowej w Bydgoszczy, z dnia
16.03.2010, sygn. ITPB1/415–1012/09/
HD, jeœli na podstawie regulaminu przy-
znawania nagród, z którego jednoznacz-
nie wynika, ¿e nagrody przys³uguj¹ kon-
trahentom, którzy dokonali zakupów
towarów w okreœlonej wysokoœci i w
okreœlonym czasie, przyznawana jest na-
groda w postaci wycieczki zagranicznej,
to wydatki na sfinansowanie przedmioto-
wej wycieczki mog¹ stanowiæ koszty uzy-
skania przychodów. Organ zauwa¿a, ¿e
mo¿liwoœæ uzyskania nagrody w postaci
wycieczki zagranicznej sk³ania kontrahen-
tów do dokonywania zakupów towarów,
a w zwi¹zku z tym, dzia³anie to wp³ywa
niew¹tpliwie na wzrost sprzeda¿y ofero-
wanych produktów, a co za tym idzie, na
osi¹gniêcie, zachowanie albo zabezpie-
czenie Ÿród³a przychodu. Jeœli natomiast
przyznanie nagrody nie wynika z ¿adne-
go regulaminu akcji promocyjnej i jest
przyznane uznaniowo dla wybranych kon-
trahentów bez jasnego okreœlenia zasad
przyrznia œwiadczenia, b¹dŸ w celu
przede wszystkim rozrywkowym w sto-
sunku do kontrahenta, œwiadczenie takie

uznaæ nale¿y raczej za wydatek o charte-
rze reprezentacyjnym, który jest wy³¹czo-
ny z kosztów uzyskania przychodu na
mocy art. 16 ust. 1 pkt 28 ustawy o PDOP.

Tak wiêc, w sytuacji gdy podatnik wrê-
czy kontrahentom nagrody w konsekwen-
cji zorganizowanej akcji promocyjnej
w postaci np. konkursu (udokumentowa-
nej regulaminem i dowodami jej przepro-
wadzenia), wydatki zwi¹zane ze sfinan-
sowaniem stosownych nagród, mog¹
stanowiæ koszty uzyskania przychodów.
Jednoczeœnie nale¿y pamiêtaæ o obowi¹z-
ku prawid³owego udokumentowania wy-
datków zgodnie z odrêbnymi przepisami.

Wyjazd reklamowy
b¹dŸ szkoleniowy
Podobnie jako koszty uzyskania przycho-
du uznaæ nale¿y wydatki na wyjazdy dla
kontrahentów maj¹ce charakter wy³¹cznie
reklamowy b¹dŸ szkoleniowy – bez ele-
mentów rozrywkowych, maj¹ce na celu
wy³¹cznie reklamowanie sprzedanych
produktów (ostateczni odbiorcy) b¹dŸ
przekazanie instrukcji zwi¹zanych ze
sprzedawanymi produktami (kontrahenci,
ostateczni odbiorcy). W takim przypadku
omawiane wydatki, jako zwi¹zane ze
sprzedawanymi produktami, powinny byæ
uznane za koszty uzyskania przychodu.
Równie¿ w tym przypadku nale¿y pamiê-
taæ o obowi¹zku prawid³owego udoku-
mentowania wydatków zgodnie z odrêb-
nymi przepisami, gdy¿ razie ewentualnej
kontroli organy podatkowe mog¹ bowiem
wnikliwie badaæ czy wyjazd nie mia³ cha-
rakteru reprezentacyjnego – szczególnie,
jeœli wyjazd zorganizowany zosta³ w miej-
sce szczególnie atrakcyjne turystycznie.
Podatnik powinien zatem zwróciæ du¿¹
uwagê na udokumentowanie faktycznego
charakteru wyjazdu.

Obowi¹zki P³atnika
Z punktu widzenia organizatorów wyjaz-
dów przyznaj¹cych œwiadczenia w posta-

cd. na str. 15
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ci wycieczek zagranicznych, z uwagi na
zró¿nicowanie zasad opodatkowania,
istotne jest dokonanie podzia³u osób, któ-
rym bêd¹ one przyznawane na:
l osoby prowadz¹ce dzia³alnoœæ gospo-

darcz¹ (osoby prawne i osoby fizyczne,
je¿eli œwiadczenie pozostaje w zwi¹zku
z prowadzon¹ przez nich dzia³alnoœci¹
gospodarcz¹)

l osoby fizyczne nieprowadz¹ce tej dzia-
³alnoœci b¹dŸ otrzymuj¹ce œwiadczenie
bez zwi¹zku z prowadzon¹ dzia³alno-
œci¹.

Obowi¹zki p³atnika bêd¹ dotyczyæ i wy-
³¹cznie w przypadku osób fizycznych nie-
prowadz¹cych dzia³alnoœci gospodarczej
i otrzymuj¹ce œwiadczenie bez zwi¹zku
z prowadzon¹ dzia³alnoœci¹.
Natomiast w przypadku osób prowadz¹-
cych dzia³alnoœæ gospodarcz¹ uzyskany
przychód otrzymuj¹cy powinien rozliczyæ
samodzielnie. W tym przypadku na orga-
nizatorze nie bêd¹ ci¹¿yæ z tego tytu³u
¿adne obowi¹zki jako p³atnika podatku.
Dlatego istotne jest, czy a zamierza prze-
kazaæ œwiadczenie kontrahentowi (i to on
bêdzie je rozdysponowywa³), czy te¿ prze-
ka¿e œwiadczenie bezpoœrednio jego pra-
cownikom.

Wartoœæ œwiadczeñ przekazanych przez ê
na rzecz kontrahenta (op³acenie wyciecz-
ki zagranicznej) stanowi dla niego przy-
chód z tytu³u prowadzonej dzia³alnoœci
gospodarczej. Kontrahent bêd¹cy osob¹
prawn¹ b¹dŸ osob¹ fizyczna prowadz¹ca
dzia³alnoœæ gospodarcz¹ (gdy œwiadcze-
nie otrzymuje w zwi¹zku z prowadzon¹
dzia³alnoœci¹) ma obowi¹zek samodziel-
nie obliczyæ podatek. Na organizatorze nie
ci¹¿¹ z tego tytu³u ¿adne obowi¹zki –
w szczególnoœci obowi¹zek poboru zali-
czek na podatek dochody, ani obowi¹zek
sporz¹dzenia informacji PIT-8C.
Natomiast wartoœæ œwiadczeñ przekaza-
nych przez ¹ na rzecz pracowników kon-
trahenta (jeœli osoba otrzymuj¹ca œwiad-
czenie faktycznie jest pracownikiem i nie
otrzymuje œwiadczenia z tytu³u prowadzo-
nej przez siebie dzia³alnoœci gospodar-
czej) stanowi dla tych osób przychód, któ-
ry nale¿y zakwalifikowaæ do Ÿród³a
przychodu okreœlonego w art. 10 ust. 1
pkt 9 ustawy o PDOF w zwi¹zku z art. 20

ust. 1 ustawy o PDOF, tj. do przychodów
z innych Ÿróde³. Przychód ten podlega
opodatkowaniu podatkiem dochodowym
od osób fizycznych, o ile nie korzysta
z ¿adnego ze zwolnieñ wymienionych
w tej¿e ustawie.

Zgodnie z art. 21 ust. 1 pkt 68 ustawy
o PDOF, wolna jest jednak od opodatko-
wania podatkiem dochodowym od osób
fizycznych wartoœæ wygranych w konkur-
sach i grach organizowanych i emitowa-
nych (og³aszanych) przez œrodki masowe-
go przekazu (prasa, radio i telewizja) oraz
konkursach z dziedziny nauki, kultury,
sztuki, dziennikarstwa i sportu, a tak¿e
nagród zwi¹zanych ze sprzeda¿¹ pre-
miow¹ – je¿eli jednorazowa wartoœæ tych
wygranych lub nagród nie przekracza
kwoty 760 z³.

Z treœci powy¿szego przepisu wynika, ¿e
po spe³nieniu poni¿szych warunków, przy-
chód uzyskany przez osobê nieprowa-
dz¹c¹ dzia³alnoœci gospodarczej mo¿e byæ
zwolniony z opodatkowania w ca³oœci,
jeœli ³¹cznie spe³nione s¹ nastêpuj¹ce kry-
teria:
l przyznane s¹ w konkursie, grze i 
l konkurs lub gra musz¹ byæ emitowane

przez œrodki masowego przekazu (or-
ganizatorem wiêc konkursu mi byæ pra-
sa, radio, telewizja, a tak¿e internet, co
zgodnie potwierdzaj¹ organy podatko-
we) LUB

l  konkurs musi byæ zorganizowany
z dziedziny nauki, kultury, sztuki,
dziennikarstwa i sportu LUB

l nagroda przyznana zosta³a w sprzeda-
¿y premiowej

l wartoœæ nagrody (dla ka¿dej z powy¿-
szych kategorii) nie mo¿e przekroczyæ
jednorazowo kwoty 760 z³ (przy tym
przekroczenie wartoœci 760 z³ powodu-
je opodatkowanie ca³oœci œwiadczenia,
a nie tylko nadwy¿ki ponad 760 z³)

Nale¿y pamiêtaæ tak¿e, ¿e konkurs musi
zawieraæ w sobie element wspó³zawod-
nictwa, tzn. ufundowane nagrody otrzy-
muj¹ wy³¹cznie najlepsi jego uczestnicy.

W przypadku natomiast gdy nagroda
mo¿e byæ uznana za przyrzn¹ w konkur-
sie, grze b¹dŸ sprzeda¿y premiowej, lecz
niespe³nienia wskazanych w przepisie
warunków skorzystania ze zwolnienia na

mocy art. 21 ust. 1 pkt 68 ustawy
o PDOF, p³atnik (organizator akcji pro-
mocyjnej) zobowi¹zany jest do poboru
zrycza³towanego podatku dochodowego
w wysokoœci 10% przyznanego œwiad-
czenia, gdy¿ zgodnie z art. 30 ust. 1 pkt 2
ustawy o PDOF od dochodów (przycho-
dów) pobiera siê zrycza³towany podatek
dochodowy z tytu³u wygranych w konkur-
sach, grach i zak³adach wzajemnych lub
nagród zwi¹zanych ze sprzeda¿¹ pre-
miow¹, uzyskanych w pañstwie cz³on-
kowskim Unii Europejskiej lub innym
pañstwie nale¿¹cym do Europejskiego
Obszaru Gospodarczego, z zastrze¿eniem
art. 21 ust. 1 pkt 6, 6a i 68 – w wysokoœci
10% wygranej lub nagrody. W tej sytuacji
a bêdzie równie¿ obowi¹zana sporz¹dziæ
informacjê PIT-8AR.

Inne obowi¹zki informacyjne powstan¹
natomiast po stronie organizatora akcji
promocyjnej w przypadku, gdy uczestni-
kami wyjazdu s¹ osoby nieprowadz¹ce
dzia³alnoœci gospodarczej, a nagroda nie
wype³nia kryteriów uznania za przyznan¹
w konkursie, grze lub sprzeda¿y premio-
wej. Organizator w takim przypadku zo-
bowi¹zany jest na podstawie art. 42a usta-
wy o PDOF sporz¹dziæ informacjê
PIT-8C oraz przekazaæ j¹ podatnikowi
oraz urzêdowi skarbowemu, którym kie-
ruje naczelnik urzêdu skarbowego w³aœci-
wego wed³ug miejsca zamieszkania podat-
nika.

Komentarza udzielił Grzegorz Wachołek
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